



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

22 تشرين أول (أكتوبر) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

Major Economies Struggle to Recover Amid Declining Confidence and Growth Challenges

Households and businesses in major economies are struggling to recover from a period of high inflation, according to research by the Financial Times.

The results of the Global Economic Recovery Tracking Index indicate a sharp decline in confidence indicators, in light of weak growth prospects, political instability, and conflict in the Middle East.

At the same time, IMF Managing Director Kristalina Georgieva warned against a combination of low growth and high debt, stressing the urgent need to address deteriorating financial conditions globally.

Despite the strong performance of some economies, such as the United States and India, others, such as Germany, are facing a significant decline in economic activity and confidence.

[Source \(Al-Arabiya Net Website, Edited\)](#)



الاقتصادات الكبرى تواجه صعوبة في التعافي وسط تراجع الثقة وتحديات النمو

تواجه الأسر والشركات في الاقتصادات الكبرى صعوبة في التعافي من فترة التضخم المرتفع، وفقاً لأبحاث أجرتها صحيفة فايننشال تايمز.

وتشير نتائج "مؤشر تعقب تعافي الاقتصاد العالمي" إلى تراجع حاد في مؤشرات الثقة، في ظل ضعف آفاق النمو وعدم الاستقرار السياسي، بالإضافة إلى الصراع في الشرق الأوسط.

في الوقت ذاته، حذرت المديرية العامة لصندوق النقد الدولي، كريستالينا جورجييفا، من مزيج النمو المنخفض والديون المرتفعة، مشددة على الحاجة الملحة لمعالجة تدهور الأوضاع المالية عالمياً. ورغم الأداء القوي الذي تسجله بعض الاقتصادات، مثل الولايات المتحدة والهند، إلا أن اقتصادات أخرى، مثل ألمانيا، تواجه تراجعاً كبيراً في النشاط الاقتصادي والثقة.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

Investment Opportunities in Iraq Exceeded \$ 100 Billion

Iraqi Prime Minister Mohammed Shia al-Sudani revealed that the investment opportunities available in Iraq exceeded \$ 100 billion.

During his meeting with the Chairman of the Egyptian Elsewedy Group of Companies Ahmed Al-Suwaidi and a group of managers of Egyptian industrial and commercial companies, Al-Sudani called for expanding economic cooperation between Iraq and Egypt, especially in partnerships with the Egyptian private sector, and that the investment opportunities offered in Iraq, which were received from Arab and foreign companies, exceeded \$ 100 billion, which reveals a capacity in economic growth at all levels and fields.

[Source \(Al-Arabiya Net Website, Edited\)](#)



الفرص الاستثمارية المتاحة في العراق تجاوزت قيمتها 100 مليار دولار

كشف رئيس الحكومة العراقية محمد شياح السوداني، عن أن الفرص الاستثمارية المتاحة في العراق، تجاوزت قيمتها 100 مليار دولار.

ودعا السوداني خلال اجتماعه مع رئيس مجموعة شركات السويدي المصرية أحمد السويدي ومجموعة من مديري الشركات الصناعية والتجارية المصرية إلى توسيع التعاون الاقتصادي

بين العراق ومصر خصوصاً في الشركات مع القطاع الخاص المصري وأن الفرص الاستثمارية المعروضة في العراق، والتي تم استلامها من شركات عربية وأجنبية، تجاوزت الـ 100 مليار دولار وهي تكشف عن سعة في النمو الاقتصادي على كل الصعد والمجالات.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

Oil Prices Are Declining With the Latest Geopolitical Developments

Oil prices fell during trading on Tuesday, the twenty-second of October, amid the follow-up of the latest developments in the Middle East, as US Secretary of State Antony Blinken renews his efforts for a ceasefire and amid the continued slowdown in demand in China in pressure on the market, as investors follow the data from China closely, amid fears of slowing demand for crude, and the second-largest economy in the world cut the interest rate on lending 25 basis points on Monday.

The move came after China released its third-quarter economic growth data, which showed slowest growth since the start of 2023.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)



أسعار النفط تتراجع مع متابعة آخر المستجدات الجيوسياسية

هبطت أسعار النفط خلال تعاملات اليوم الثلاثاء الثاني والعشرين من أكتوبر تشرين الأول، وسط متابعة آخر المستجدات في الشرق الأوسط إذ يجند وزير الخارجية الأميركي أنتوني بلينكن جهوده لوقف إطلاق النار ووسط استمرار تباطؤ الطلب في الصين في الضغط على السوق، حيث يتابع المستثمرون البيانات الواردة من الصين عن كثب، وسط مخاوف من تباطؤ الطلب على الخام، وخفضت الدولة صاحبة ثاني أكبر اقتصاد في العالم معدل الفائدة على الإقراض 25 نقطة أساس أمس الإثنين.

وجاءت هذه الخطوة بعدما كشفت الصين عن بيانات النمو الاقتصادي لديها عن الربع الثالث والتي أظهرت نمواً بأبطأ وتيرة منذ مطلع العام 2023.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

Banking Assets in Qatar Increased by 5.6% to QR2.03 Trillion in September

Qatar's net foreign assets deficit increased by 0.75 percent month-on-month to about 407 billion riyals in September.

Data on the monetary position of the banking system issued by the Qatar Central Bank last month showed a decrease in the assets of banks in Qatar with their foreign counterparts to reach about 274.7 billion riyals, while liabilities recorded an increase of 3.7 billion riyals on a monthly basis to reach about 681.7 billion riyals.

The consolidated financial statements of banks in Qatar showed that the value of assets increased by 5.6% year-on-year to about 2.03 trillion riyals (the highest ever) last month, supported by a 7.3% rise in total loans and advances at about 1.35 trillion riyals.

[Source \(CNBC Arabia Website, Edited\)](#)

أصول البنوك في قطر ترتفع 5.6% إلى 2.03 تريليون ريال خلال سبتمبر



زاد عجز صافي الموجودات الأجنبية للبنوك التجارية العاملة في قطر بنسبة 0.75% على أساس شهري إلى نحو 407 مليار ريال خلال شهر سبتمبر أيلول الماضي.

وأظهرت بيانات الوضع النقدي للجهاز المصرفي الصادرة عن مصرف قطر المركزي الشهر الماضي انخفاض موجودات البنوك في قطر لدى نظيراتها الأجنبية لتصل إلى نحو 274.7 مليار ريال، في حين سجلت المطلوبات زيادة بمقدار 3.7 مليار ريال على أساس شهري وصولاً عند نحو 681.7 مليار ريال.

وكشفت أظهرت البيانات المالية المجمعة للبنوك في قطر ارتفاع قيمة الأصول بنسبة 5.6% على أساس سنوي وصولاً إلى نحو 2.03 تريليون ريال (الأعلى على الإطلاق) الشهر الماضي، بدعم من ارتفاع إجمالي القروض والسلف بنسبة 7.3% عند نحو 1.35 تريليون ريال.

[المصدر \(موقع CNBC Arabia، بتصرف\)](#)

Inflation in Lebanon at the Lowest Level since March 2020

Lebanon's consumer price index (inflation rate) slowed in September to its lowest year-on-year level since March 2020, to 32.92 percent from 35 percent. The improvement in inflation comes at a time when Lebanon is facing the fallout from the war with Israel, which began to worsen at the end of last month.

The consumer price index recorded its seventh double-digit rise since July 2020, after rising 70.4 percent year-on-year in March 2024, 59.7 percent in April 2024 compared to the same month in 2023, 51.6 percent year-on-year in May, a 41.8 percent year-on-year increase in June, 35.4 percent in July, and 35 percent in August 2024 compared to August 2023.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



التضخم في لبنان عند أدنى مستواه منذ مارس 2020

تباطأ مؤشر أسعار المستهلك (معدل التضخم) في لبنان في سبتمبر (أيلول) إلى أدنى مستوياته على أساس سنوي منذ مارس (آذار) 2020، لتسجل 32.92 في المائة من 35 في المائة. ويأتي هذا التحسن في معدلات التضخم في وقت يواجه لبنان تداعيات الحرب مع إسرائيل والتي بدأت تتفاقم بنهاية الشهر الماضي.

وسجل مؤشر أسعار المستهلك ارتفاعه السابع المكون من رقمين منذ يوليو (تموز) 2020، بعد ارتفاع بنسبة 70.4 في المائة على أساس سنوي في مارس 2024، وبنسبة 59.7 في المائة في أبريل (نيسان) 2024 مقارنة بنفس الشهر من عام 2023، وبنسبة 51.6 في المائة سنوياً في مايو (أيار)، وزيادة بنسبة 41.8 في المائة على أساس سنوي في يونيو (حزيران)، وبنسبة 35.4 في المائة في يوليو، وبنسبة 35 في المائة في أغسطس (آب) 2024 مقارنة بأغسطس 2023.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

Tunisia aims to reduce budget deficit to 5.5% in 2025

The latest version of Tunisia's draft budget law shows that Tunisia seeks to reduce the budget deficit to 5.5 percent in 2025, from 6.3 percent expected in 2024, supported by raising taxes on companies and high-income employees, while aiming to increase growth to 3.2 percent next year, from 2.1 percent this year.

Tunisia is facing a severe financial crisis and struggling to find financing since negotiations with the International Monetary Fund for a loan stalled in 2022. This has led to frequent shortages of some goods.

According to the draft budget, public debt in 2025 will fall to 80.5 percent of GDP, from 82.2 percent in 2024. The budget size next year will be 78.2 billion dinars (\$25.18 billion), up 3.3 percent compared to this year. Tax revenues will rise 7.3 percent next year, compared to this year, to \$14.57 billion.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



تونس تسعى لخفض عجز الموازنة إلى 5.5% في 2025

أظهرت أحدث نسخة من مشروع قانون الموازنة التونسية، سعي تونس إلى خفض عجز الموازنة إلى 5.5 في المائة عام 2025، من 6.3 في المائة متوقعة في 2024، بدعم من رفع الضرائب على الشركات والموظفين ذوي الدخل المرتفع، بينما تهدف إلى زيادة النمو إلى 3.2 في المائة العام المقبل، من 2.1 في المائة هذا العام.

وتواجه تونس أزمة مالية حادة وتكافح من أجل إيجاد التمويل، منذ تعثر مفاوضاتها مع صندوق النقد الدولي للحصول على قرض في عام 2022. وأدى هذا إلى نقص متواتر في بعض السلع.

ووفق مسودة الموازنة فإن الدين العام في عام 2025، سيهبط إلى 80.5 في المائة من الناتج المحلي الإجمالي، من 82.2 في المائة في عام 2024. وسيكون حجم الموازنة في العام المقبل 78.2 مليار دينار (25.18 مليار دولار)، بزيادة 3.3 في المائة مقارنة بالعام الحالي. وسترتفع عائدات الضرائب 7.3 في المائة العام المقبل، مقارنة بهذا العام، لتصل إلى 14.57 مليار دولار.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)